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Bolešiny
17. listopadu obec Bolešiny ve spolupráci s Místní akční skupinou Úhlava, z.s.p.o., Úhlavou, o.p.s., bo-

lešinskými sportovci, místní školou a také za podpory ministerstva zemědělství uspořádala setkání nazva-
né Bolešiny, ves v Pošumaví. Na programu akce bylo zejména slavnostní převzetí komunikace a další vy-
budovaná zařízení v rámci pozemkových úprav do užívání. Pro účastníky bylo v Bolešinách u pily připra-
veno zábavné odpoledne. V rámci něj byly představeny dokončené pozemkové úpravy a lidé se dozvě-
děli o jejich významu. Na akci návštěvníci mohli ochutnat či si zakoupit regionální potraviny, připraveny 
byly hry pro děti či hudební vystoupení. Pro sportovně zdatnější se uskutečnila i soutěž v in-line bruslení. 



Vážení čtenáři,
nevím, jak vám, ale nám se zdá, že každý rok 

uteče rychleji než ten předešlý. Není tomu pře-
ce tak dávno, co jsme si na stránkách Zpravodaje 
MAS Pošumaví, z.s.p.o., přáli do nového roku 2011 
a rok je pryč. Přechod jednoho roku v další je větši-
nou důvodem k bilancování, ale také můžeme na-
mítnout, že je to jen změna kalendáře a že život jde 
dál bez ohledu na letopočet. V novém Zpravodaji, 
který držíte v ruce, je celá řada informací o akcích, 
které proběhly díky aktivitě samospráv, podnikatelů 
a neziskových organizací především na území MAS 
v druhé polovině roku 2011. Jejich připomenutí ne-
bereme jako vyhodnocení, ale jako vzpomínku na 
vesměs příjemné chvíle, které jsou si lidé schop-
ni navzájem připravit. V dnešním světě plném ne-
gativních zpráv je to určitě velmi cenné. Do nového 
roku 2012 všem čtenářům přejeme v oblasti veřej-
ného a společenského života hlavně podobné pozi-
tivní zprávy a v osobním životě hodně zdraví, štěs-
tí a osobní pohody.

Za vedení a management Místní akční skupiny 
Pošumaví.

Radana a Ivo Šaškovi, 
manažeři MAS Pošumaví

Úvodní slovo
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Co je „MAS“ 
a metoda LEADER

MAS – je otevřené sdružení lidí se společným zá-
jmem o rozvoj území, ve kterém žijí. MAS = zkrat-
ka pro MÍSTNÍ AKČNÍ SKUPINU. V EU jsou to Lo-
cal Action Groups (LAG). 

MAS je zpravidla nezisková organizace, jejímiž 
členy jsou místní obyvatelé, zástupci veřejné či ne-
veřejné sféry, neziskových organizací, podnikatelé. 
Zástupci nestátních a nesamosprávních subjektů 
musí tvořit více než 50% členské základny. S vyu-
žitím programu LEADER se snaží o rozvoj venkov-
ských oblastí, kde působí. 

Iniciativa LEADER se opírá o přístup zdola na-
horu, vychází ze zkušenosti, že venkovské ob-
lasti mohou významně přispět ke svému rozvoji.  
V České republice je zaregistrováno více než 100 
MAS. 

V Plzeňském kraji působí 12 místních akčních 
skupin: MAS Aktivios (Přešticko, Blovicko, Staropl-
zenecko, Mirošovsko), MAS Centrální Šumava (Su-
šicko, Železnorudsko, Kvilda a okolí), MAS Český 
Les (Broumovsko, Borsko, Poběžovicko, Domažlic-
ko), MAS Český Západ – Místní partnerství (Kon-
stantinolázeňsko, Stříbrsko, Plánsko, Hracholusky), 
MAS Ekoregion Úhlava (Nýrsko a okolí), MAS Náš 
region (na území Plzeňského kraje pouze Útersko), 
MAS Pošumaví (Slavník, Běleč, Měčínsko, Prácheň-
sko, Kdyňsko, Klatovy, Plánicko, Střední Pošumaví, 
Pošumaví, Kasejovice), MAS Sv. Jana z Nepomuku 
(Nepomucko, Spálené Poříčí a okolí), MAS Světovi-
na (Zbirožsko, Radnicko, Plasko, Kralovicko), MAS 
Vladař (na území PK pouze Manětínsko, Nečtinsko), 
MAS Zlatá cesta (Tachovsko) a MAS Radbuza.

Markéta Janotová a Tomáš Zelený při práci v MAS.

Vážení čtenáři, asi jste koncem roku 2011 
zaznamenali výpadek dat na internetových 
stránkách MAS Pošumaví a portálu Poznej 
svého souseda. Tato nepříjemná situace vznik-
la technickými problémy společnosti, na je-
jímž serveru stránky www.posumavi.jz.cz leží.  
V současné době se snažíme ve spolupráci  
s touto firmou stránky rekonstruovat a zároveň 
vás prostřednictvím stránek i nadále průběžně 
informovat o aktuálním dění v naší místní akční 
skupině. Pokud se někdy budou články v urči-
tém období časově překrývat nebo budou neú-
plné, tak je to způsobeno touto mimořádnou si-
tuací. Děkujeme za pochopení.  

Relativně novou možností, jak se dozvědět 
o aktivitách MAS Pošumaví, je návštěva face-
bookového profilu místní akční skupiny. Bude-
me rádi, pokud si MAS dáte „do přátel“.

Ing. Ivo Šašek

Výpadek dat
na www stránkách



Místní akční skupina Pošumaví vznikla jako zá-
jmové sdružení právnických osob na jaře roku 2004 
na základě iniciativy obcí, podnikatelských subjek-
tů a nestátních neziskových organizací z klatovské-
ho a domažlického okresu pro potřeby právě vyhlá-
šeného programu LEADER ČR. Na území České 
republiky působí 112 Místních akčních skupin, jež 
mohou realizovat v období 2008 – 2013 svoji rozvo-
jovou strategii – SPL = Strategický plán LEADER.  
Máme tak možnost čerpat ročně více než 11 mili-
onu Kč na investiční projekty žadatelů.  Podle typu 
projektu mohou být žadateli obce, podnikatelé, ne-
ziskové organizace, církve a další subjekty uvede-
né v SPL.

MAS Pošumaví má 22 členů, tvoří je: podni-
katelské subjekty, nestátní neziskové organizace, 
3 města a mikroregiony, ve kterých je sdruženo 98 
obcí.

Mikroregiony a samosprávy

Mikroregion Běleč
Členské obce: Biřkov, Červené Poříčí, Chocomyšl, Chu-
denice, Dolany, Ježovy, Kaničky, Křenice, Mezihoří, 
Němčice, Poleň, Švihov, Úboč, Únějovice, Vřeskovice, 
Všepadly

Mikroregion Kdyňsko
Členské obce: Běhařov, Brnířov, Černíkov, Dlažov, 
Chodská Lhota, Kdyně, Koloveč, Kout na Šumavě, Lib-
kov, Loučim, Mezholezy, Mrákov, Nová Ves, Pocinovice, 
Spáňov, Úsilov, Všeruby, Zahořany

Mikroregion Měčínsko
Členské obce: Měčín, Ostřetice, Předslav

Mikroregion Plánicko
Členské obce: Bolešiny, Číhaň, Hnačov, Mlýnské Struha-
dlo, Myslovice, Nalžovské Hory, Nehodív, Obytce, Pláni-
ce, Újezd u Plánice, Zavlekov, Zborovy

Mikroregion Střední Pošumaví
Členské obce: Běšiny, Hartmanice, Hlavňovice, Hrádek, 
Chlistov, Kolinec, Mochtín, Mokrosuky, Petrovice, Týnec, 
Velhartice, Vrhaveč

Prácheňsko
Členské obce: Hejná, Horažďovice, Hradiště, Chano-
vice, Kejnice, Nezdřev, Oselce, Rabí, Slatina, Svéradi-
ce, Velké Hydčice, Velký Bor, Žichovice. Mikroregion Po-
šumaví: Budětice, Bukovník,Čimice, Dobršín, Domoraz, 
Dražovice, Frymburk, Nezamyslice, Nezdice na Šuma-
vě, Podmokly, Soběšice, Strašín, Žihobce. Mikroregion 
Slavník: Břežany, Hradešice, Kovčín, Kvášňovice, Malý 
Bor, Maňovice, Myslív, Olšany, Pačejov

Město Kasejovice
Město Klatovy

Město Sušice (nerealizuje SPL)

Podnikatelské subjekty

AgAkcent, s.r.o.
ASAVET, a.s.

CompAct Bohemia, s.r.o.
EPIN, s.r.o.

SECURITY INVESTMENT, s.r.o.
Zemědělské obchodní družstvo Hlavňovice

Nestátní neziskové organizace

Klub přátel Klatovska, o.s.
Pošumavské sportovní sdružení okresu Klatovy

Sdružení pro pomoc mentálně postiženým
Spolek pro rozvoj zemědělského podnikání 

- jihozápad
Úhlava, o.p.s.

Otisk, o.s.

Školy

Střední škola zemědělská a potravinářská, Klatovy

Území MAS Pošumaví zahrnuje převážnou část klatov-
ského okresu, část okresu Domažlice a Plzeň – jih, na rozloze  
1 433 km2, žije kolem 74 tisíc obyvatel. Počet obcí pod 
500 obyvatel je 66. Průměrná hustota osídlení 52 oby-
vatel/km2, patří tím mezi nejřidčeji zalidněné oblasti ČR.

Statutární zástupci MAS Pošumaví
Předseda

PaedDr. Václav Petrus, 
starosta města Švihov a předseda mikroregionu Běleč

Místopředsedové
Bc. Martin Kříž, 

radní města Klatovy
Ing. Tomáš Zelený, Ph.D.,

předseda Spolku pro rozvoj zemědělského podnikání 
- jihozápad

Místní akční skupina Pošumaví
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Bc. Markéta Vacovská (vlevo) a Ing. Michaela Vilčeková 
při hodnocení projektů.
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Orgány MAS Pošumaví

Valná hromada
Valná hromada je nejvyšším orgánem MAS Po-

šumaví, z.s.p.o., a tvoří ji zakladatelé nebo jimi po-
věření zástupci. Rozhoduje o všech důležitých vě-
cech činnosti sdružení, schvaluje rozvojovou strate-
gii MAS a strategický plán LEADER a výběr projektů  
v rámci programu LEADER.

Výkonná rada
Výkonná rada volí a odvolává statutární zástupce, jme-

nuje a odvolává účetní sdružení, programový výbor, výbě-
rové komise a sekretariát. Rozhoduje o přibírání manaže-
rů projektů a poradce. Členové výkonné rady jsou vole-
ni na funkční období 5 let. Výkonnou radu volí a odvolává 
valná hromada účastníků. Členové:

Petr Klásek,
 starosta obce Chanovice, 

zástupce mikroregionu Prácheňsko
PaedDr. Václav Petrus,  

starosta města Švihov a předseda mikroregionu Běleč
Ing. Tomáš Zelený, Ph.D., 

předseda Spolku pro podporu zemědělského 
podnikání – jihozápad

Bc. Martin Kříž,
radní města Klatovy
Danuše Hamplová

členka výboru Klubu přátel Klatovska, o. s.
Ing. Pavel Honzík,  

předseda správní rady Úhlava, o.p.s.
Karel Šot, 

člen výkonného výboru 
Pošumavského sportovního  sdružení, o.p.s.

Programový výbor
Programový výbor se podílí na zpracování rozvojové 

strategie a strategického plánu LEADER, schvaluje žá-
dosti místní akční skupiny, výběrová kritéria a výběr pro-
jektů provedený výběrovou komisí.

Ing. Josef Jonáš, předseda ZOD Hlavňovice
Mgr. Renata Chvojková, OTISK, o.s. 

Vlastimil Hálek, jednatel AgAkcent, s.r.o.
Ing. Vladislav Smolík,

ředitel Střední školy zemědělské a potravinářské Klatovy
Bc. Zdeněk Hynčík, AgAkcent, s.r.o.

MVDr. Václav Červený, město Kasejovice 
Mgr. Kamil Pikhart, mikroregion Plánicko

Ing. Helena Hnojská, Úhlava, o.p.s.

Výběrová komise MAS Pošumaví
Výběrová komise provádí výběr projektů podle předem 

stanovených výběrových kritérií a sestavuje seznam pro-
jektů v pořadí podle bodové hodnoty.

Ing. Josef Sommer,
 mikroregion Plánicko

Jana Zajícová, 
Pošumavské sportovní sdružení, o.s.                      

Jiří Zelený, 
Spolek pro rozvoj zemědělského podnikání 

-  jihozápad, soukr. zemědělec 
Ing. Miroslav Hrubý, 

CompAct Bohemia, s.r.o.

Ing. Alice Johánková, 
SŠZP Klatovy

Ing. Pavel Vondráček,
Úhlava, o.p.s.
Jan Helíšek, 

mikroregion Prácheňsko
Mgr. Karel Zrůbek,

mikroregion Prácheňsko
Ing. Marie Čápová, 
město Kasejovice

Bc. Markéta Vacovská,
AgAkcent, s.r.o.

Ing. Michaela Vilčeková,
 AgAkcent, s.r.o.

Dozorčí rada – monitorovací výbor
Jiří Jukl, 

starosta města Hartmanice, 
předseda mikroregionu Střední Pošumaví

Jan Löffelman, 
starosta města Kdyně, 

předseda Sdružení obcí Kdyňska
Ing. Miroslava Vacková, 

jednatelka EPIN, s.r.o.

Redakční rada
Vlastimil Hálek, 
AgAkcent, s.r.o.

Mgr. Olga Kalčíková, 
Sdružení pro pomoc mentálně postiženým, Klatovy

Bc. Martin Kříž, 
radní města Klatovy
Mgr. Kamil Pikhart, 

Ing. Ivo Šašek, CSc., 
manažer MAS

Z jednání orgánů MAS Pošumaví

(srpen – prosinec 2011)

Termín zasedání programového výboru:
19. 10. a 13. 12. 
Termíny konání výkonné rady
11. 10.,  19. 10. a 14. 12.
Termín konání valné hromady
19. 10.
Termín zasedání výběrové komise
27. 9.,  6. 10., 11. 10., 13. 12.

Výkonní pracovníci

Ing. Radana Šašková – manažerka MAS
Ing. Ivo Šašek, CSc. – manažer MAS

Jana Zoubková – administrativní pracovnice MAS
Bc. Markéta Janotová – administrativní pracovnice SPL
Ing. Jana Dirriglová – manažerka Projektu spolupráce

Informace, které najdete na našich stránkách 
www.posumavi.jz.cz

Základní informace o místní akční skupině. Informace 
o Programu rozvoje venkova 2007 – 2013, o iniciativě 
LEADER, námi pořádaných aktivitách. 
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Ve Zpravodaji č. 11 byla uveřejněna informa-
ce o před několika lety uzavřené deklaraci o spo-
lupráci České zemědělské univerzity v Praze  
s Místní akční skupinou Pošumaví. Mluví se v ní  
o tom, že tato spolupráce je realizována přede-
vším těmi univerzitními instituty, jejichž odbornos-
tí jsou informační technologie. 

Doc. Mgr. Helena Hudečková, CSc.

v červnu 2011 zúčastnili zahajovacího semináře  
k projektu „Vytvoření sítě venkovských komunit-
ních škol v Pošumaví – místních partnerství zamě-
řených na rovné příležitosti žen a mužů“, realizo-
vaného od konce roku 2010 městem Švihov. Rov-
něž tak přijali pozvání k účasti na semináři „Moud-
rým lidem škola nikdy nekončí“ konaného v říjnu 
2011 v Senátu Parlamentu České republiky a při-
praveného ve spolupráci MAS Pošumaví a MAS 
Železnohorský region.

Ve stejném období došlo mezi jmenovanými 
členy Katedry humanitních věd PEF ČZU v Pra-
ze a zástupci MAS Pošumaví k domluvě o dalším 
způsobu spolupráce, a to vyhlášením takových 
témat bakalářských a diplomových prací pro stu-
denty konzultačního střediska (PEF ČZU v Praze)  
v Klatovech, které slaďují společný zájem MAS 
Pošumaví a výzkumného zaměření Katedry huma-
nitních věd. V následujícím období do června 2013 
budou dva studenti Konzultačního střediska v Kla-
tovech pracovat na tématu mapování rozvojových 
iniciativ na území MAS Pošumaví pro instituciona-
lizaci komunitního vzdělávání v tomto území a jed-
na studentka na tématu monitorování a bilancová-
ní prvních zkušeností se zaváděním komunitních 
škol v tomto území.

Výše uvedenými pracovníky Katedry huma-
nitních věd ve spolupráci s Institutem vzdělání  
a poradenství při ČZU v Praze byla podána žádost  
o podporu projektu „Komunitní vzdělávání ve ven-
kovském prostoru jako faktor posilování lokální  
a regionální identity“. V případě, že by byl úspěš-
ný, byl by tento projekt řešený v letech 2012  
a 2013 a mohla by se k němu připojit jmenovaná 
diplomantka magisterského stupně studia.

Závěrem této informace si dovolím osobní po-
známku. Zhruba před sto lety se můj dědeček stal 
řídícím učitelem a působil v několika vesnicích těs-
ně sousedících s územím MAS Pošumaví na jeho 
severní hranici, blízko Švihova. Když se dnes za-
pojuji do aktivit spojených s komunitním vzdělává-
ním v Pošumaví, považuji to za opravdu dobrý ná-
vrat k rodové tradici.

 Doc. Mgr. Helena Hudečková, CSc.
 Katedra humanitních věd 

PEF ČZU v Praze

Spolupráce MAS s univerzitou
je postupně rozšiřována

Další oblastí spolupráce, která v tomto roce na-
byla jasných obrysů, je oblast vzdělávání v regio- 
nech, resp. komunitního vzdělávání na venkově 
jako faktoru posilujícího lokální a regionální identi-
tu. Inspirací pro upevnění spolupráce na tomto 
poli se staly již uskutečněné aktivity, které proběh-
ly v rámci terénního šetření, jež bylo součástí ře-
šení dvou projektů podporovaných Interní granto-
vou agenturou PEF ČZU v Praze – „Lokální aktéři 
a jejich připravenost pro uplatnění nových přístupů 
v rozvoji venkova“ (2009) a „Vzdělání pro venkov 
jako součást priorit regionálního rozvoje“ (2010 – 
2011). Ve druhém z uvedených projektů proběh-
lo více řízených rozhovorů s manažery MAS Po-
šumaví a zástupci nestátní neziskové organiza-
ce Úhlava o. p. s. Byly zaměřeny k aktivitám MAS 
Pošumaví, které se týkají vzdělávacích projektů  
realizovaných prostřednictvím tohoto partnerské-
ho sdružení. Řešitelé úkolu „Vzdělání pro venkov 
jako součást priorit regionálního rozvoje“ (Hana 
Balzerová, Helena Hudečková, Jakub Husák) se 

Vzdělávací aktivity
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Prodejní stánky.

Porota hodnotící soutěžící pokrmy.

Farmářský trh zaplnil sušické náměstí.

Původní myšlenkou farmářských trhů byla pomoc 
v propagaci výrobcům regionálních potravin, kte-
ří nemají možnost prodávat své produkty v obchod-
ních řetězcích a kteří se tímto zviditelní. Díky uvol-
nění zbytečně přísných hygienických norem, které 
neumožňovaly přímý prodej z farem, se farmářské 
trhy začaly objevovat ve větších městech a získá-
valy stále větší oblibu. Myslím, že si oblibu získal  
i ten náš sušický, a že přinesl do našeho města opět 
něco nového pro spoluobčany a návštěvníky města.

Cílem byly menší farmářské trhy složené ze zná-
mých regionálních výrobců potravin, čímž jsme se 
snažili zamezit účasti různým překupníkům, což je 
problém některých větších farmářských trhů. Snaži-
li jsme se o pestrý a zajímavý sortiment, a proto si 
návštěvníci mohli vybrat ze širokého sortimentu od 

ryb přes maso a masné výrobky, mléko, ovoce, ze-
leninu, vejce, koření, čaje, bylinky, pečivo, zmrzli-
nu, regionální pivo, med až po staročeský trdelník. 
Počet trhovců se pohyboval mezi 15 – 20 prodejci 
a zájem o ně byl skutečně velký. Ke každému trhu 
proběhl doprovodný program, ve kterém se soutěži-
lo o nejlepší pečenou kachnu (Jan Patlejch – retau-
race Sokolovna), nejlepší bramborák (Eva Pokorná 
ze Sušice), nejlepší pouťový koláč (Hana Kolbinge-
rová z Dlouhé Vsi), nejlepší šumavský řízek (Tomáš 
Kopačka - Hotel Svatobor, Pavel Strejc - Restau-
race Fialka) a o nejlepší jitrnici (Čeněk Smetana  
z Kejnic) i tlačenku (František Ryba z Čejkov). Na 
posledních trzích proběhla i ukázka pravé staročes-
ké zabijačky s následným prodejem zabijačkových 
pochoutek. Porota byla vždy složená ze zástupců 
města a z vylosovaných návštěvníků trhů. Všech-
ny produkty mohli samozřejmě ochutnat i ostatní 
přítomní. K poslechu hrála známá sušická decho-
vá kapela Solovačka a vše uváděli Radek Nakládal 

O sušické farmářské trhy je zájem

a Jaroslav Hlaváč. Neodvážím se hodnotit celý pro-
jekt jako organizátor, ale podle ohlasů návštěvní-
ků, prodejců, účinkujících a porotců se trhy povedly  
a ve srovnání s okolními farmářskými trhy nás po-
suzují jako jedny z nejlepších. Kladně byl také hod-
nocen doprovodný program se soutěžemi, které or-
ganizujeme v rámci farmářských trhů pouze v Suši-
ci,a zdá se, že se tento nápad uchytil. S podobný-
mi soutěžemi budeme pokračovat i v příštím roce.

V letošním roce budou trhy probíhat v měsíčních 
intervalech od května do října. Přesné termíny ješ-
tě upřesníme a doufám, že se budou těšit minimál-
ně takové oblibě, jako ty letošní.

Farmářských trhů je v okolí hodně a potýkají se  
s nedostatkem prodejců. Ty si vybírají pouze nejlep-
ší trhy a pokud budeme chtít rozšířit nabídku i v Su-
šici, budeme muset mezi ty nejlepší patřit. Našim cí-
lem je v příštím roce rozšířit sortiment výrobků i pro-
dejců především z našeho regionu a udržet si dob-
rou pověst trhu, kde lidé dostanou pouze čerstvé, 
kvalitní a české potraviny. Všechny vás tímto zvu na 
Sušické farmářské trhy 2012!

   Ing. Tomáš Zelený, Ph.D.
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Markéta Janotová a Václav Petrus s oceněním.

V soutěži organizované Asociací turistických 
informačních center uspělo v Plzeňském kraji in-
formační středisko Města Švihov. Ve veřejném 
hlasování, ve kterém mohla široká veřejnost dá-
vat svoje hlasy jednotlivým informačním středis-
kům v celé České republice, získalo nejvíce hla-
sů v Plzeňském kraji informační středisko provo-
zované městem Švihov. 

Slavnostní předání cen nejlepším střediskům 
v jednotlivých krajích se uskutečnilo 13. října  
v reprezentačních prostorách jihlavské radnice. 
Ocenění převzal starosta města PaedDr. Vác-
lav Petrus spolu s vedoucí informačního středis-
ka Bc. Markétou Janotovou. K úspěchu gratulu-
jeme.

Na přelomu září a října pořádal Spolek pro rozvoj zemědělského podnikání – Jihozápad školení za přispě-
ní MAS Pošumaví na téma „Vzdělávání venkovského obyvatelstva v oblasti diverzifikace“. Školení proběhlo ve 
dvou termínech 22. a 29. září a bylo zaměřeno především na rozvoj podnikatelských aktivit  a udržení a vytvoře-
ní pracovních míst na venkově. Účastníci se dozvěděli o možnostech financování projektů ve venkovských ob-
lastech a také se seznámili s již realizovanými projekty na území MAS Pošumaví. Školení absolvovalo celkem 
50 účastníků, kteří na závěrečném slavnostním workshopu 5. října obdrželi osvědčení o jeho úspěšném absol-
vování. Chtěli bychom tímto poděkovat MAS Pošumaví, jejímž prostřednictvím jsme získali peníze z Programu 
rozvoje venkova na uspořádání tohoto školení, samozřejmě lektorům, jejichž zajímavé výukové hodiny byly ve-
lice kladně hodnoceny všemi účastníky školení.

  Ing. Tomáš Zelený, Ph.D., předseda Spolku pro rozvoj zemědělského podnikání

Učili se správně podnikat

Informační středisko Švihova je nejlepší v kraji
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Finanční podpora projektů 
na území MAS Pošumaví od roku 2004

Místní akční skupina Pošumaví, z.s.p.o., vznikla na 
jaře roku 2004. Hlavním cílem, proč byla místní akč-
ní skupina založena, byl přísun finančních prostředků 
do regionu za pomoci metody LEADER a to jak míst-
ním samosprávám, tak i podnikatelům a neziskové-
mu sektoru. 

V České republice jsou principy LEADER uplatňo-
vány při rozvoji venkova od roku 2003, nejdříve jako 
pilotní projekty v rámci Programu obnovy venkova  
ministerstva pro místní rozvoj, později v rámci progra-
mů LEADER ČR Ministerstva zemědělství a Operač-
ního programu Rozvoj venkova a multifunkční země-
dělství.

Území jednotlivých místních akčních skupin musí 
být celistvé a musí jej obývat mezi 10 a 100 tisíci oby-
vateli, s vyloučením měst nad 25 tisíc obyvatel, při-
čemž každá obec může náležet pouze do jedné MAS. 
Každá MAS pro své území zpracuje mezisektorovou 
rozvojovou strategii, kterou schválí všichni její členo-
vé. Důležitá je také dostatečná administrativní kapa-
cita (manažer, personál MAS) pro realizaci strategie.

Předpokladem uplatnění této metody v našem 
regionu bylo, že místní akční skupina získá od obcí  
v regionu souhlas na uskutečňování strategie LEA-
DER v jejich působnosti a schválení strategického plá-
nu LEADER pro území Pošumaví. Tento souhlas dalo 
98 zakládajících obcí, které jsou členy MAS Pošuma-
ví převážně prostřednictvím svého mikroregionu. V le-
tošním roce přistoupilo do Místní akční skupiny Pošu-
maví město Sušice, čímž se počet obcí zvýšil na 99. 
Zároveň byl zpracován a několikrát průběžně aktua-
lizován Strategický plán LEADER. Na základě těch-
to skutečností ministerstvo zemědělství vybralo Míst-
ní akční skupinu Pošumaví z.s.p.o. v prvním kole jako 
jednu z více než 100 místních akčních skupin, které 
mohou na území své působnosti uskutečňovat me-
todou LEADER podporu místních projektů v letech 
2008 - 2013. Finanční prostředky na tyto aktivity jsou 
místním akčním skupinám ministerstvem zemědělství 
přidělovány prostřednictvím Státního zemědělského  
a intervenčního fondu podle předem daného a schvá-
leného klíče. Výše alokace pro jednotlivé místní akční 
skupiny a jednotlivé roky v celé České republice jsou 
zveřejňovány na stránkách fondu - www.szif.cz. 

Každá místní akční skupina musí zřídit některé  
orgány, které fungují při určování další strategie pů-
sobnosti a zejména při hodnocení projektů. Návrhy  
a náměty na další směrování aktivit místní akční sku-
piny navrhuje v případě MAS Pošumaví výkonné radě 
a valné hromadě programový výbor. Tyto tři volené  
orgány určují termíny výzev pro předkládání projektů. 
Termíny musí korespondovat s termíny, které vyhlašu-

je Státní zemědělský a intervenční fond, ale MAS se 
nemusí všech výzev zúčastnit. Výzvy jsou zveřejňová-
ny především v regionálním tisku a na internetových 
stránkách MAS Pošumaví. Žadatelé předkládají pro-
jekty do sídla MAS ve Švihově, kde je zkontrolována 
jejich formální úplnost. Následně jsou projekty před-
loženy hodnotitelské komisi MAS. Každý projekt hod-
notí dva hodnotitelé. Hodnotitelská komise potom se-
staví pořadí projektů, v jakém je doporučuje nebo ne-
doporučuje k financování z osy IV LEADER programu 
rozvoje venkova prostřednictvím Místní akční skupiny 
Pošumaví. Následně programový výbor přezkoumá, 
zda jsou doporučené projekty v souladu se strategic-
kými rozvojovými dokumenty MAS a veškeré návrhy 
se předloží valné hromadě ke schválení. Po projedná-
ní a definitivním schválení pořadí projektů jsou vybra-
né projekty předány k spolufinancování prostřednic-
tvím sekretariátu MAS Pošumaví na Regionální od-
bor Státního zemědělského a intervenčního fondu do 
Českých Budějovic, kde znovu proběhne jejich admi-
nistrativní kontrola. V případě, že je vše v pořádku, vy-
zve pracoviště SZIF jednotlivé žadatele k podepsání 
smluv o poskytnutí finančního příspěvku. Místní akční 
skupiny v době realizace projektů jednotlivými žadate-
li kontrolují jejich průběh a administraci. 

Místní akční skupina Pošumaví, z.s.p.o., pro-
střednictvím výše uvedených zásad mohla podpořit 
za dobu své existence samosprávám, podnikatelům  
a neziskovému sektoru celou řadu projektů. V letech 
2004 až 2006 se jednalo především o finanční pro-
středky poskytované ministerstvem pro místní rozvoj 
na osvojení znalostí práce metodou LEADER a ad-
ministraci projektů. V rámci této, možno říci zkušební 
doby, měla MAS Pošumaví, z.s.p.o., možnost podpo-
řit několik menších projektů.

Kromě toho získala Místní akční skupina Pošuma-
ví z.s.p.o. v tomto období finanční prostředky ve výši 
cca 600 000,- Kč z Operačního programu rozvoj ven-
kova a multifunkčního zemědělství na přípravu stra-
tegických dokumentů pro další plánovací období Ev-
ropské unie v letech 2007 – 2013. Po schválení všech 
náležitostí měli a dosud mají podnikatelé, neziskové  
organizace a samosprávy možnost čerpat finanční 
prostředky na své projektové záměry v jednotlivých 
letech podle tabulky na následující straně.

Rok Počet projektů     Finanční podpora
2004    4       4 500 000,- Kč
2005    7       4 500 000,- Kč
2006    7       2 700 000,- Kč
Celkem 18     11 700 000,- Kč
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Finanční prostředky alokované z PRV 
prostřednictvím MAS Pošumaví, z.s.p.o., v jednotlivých letech

Rok 2008 / Alokace: 10 336 589,-Kč
1. výzva MAS Pošumaví:  zaregistrováno na SZIF dne 20.10. 2008 
Schváleno na SZIF 13 projektů, částka k přidělení dotací (alokace) činila 10 336 589,- Kč, 

Vyplacené dotace: 9 158 969,- Kč                                                              (Dokončeno a vyúčtováno)
Rok 2009 / Alokace: 14 514 335,- Kč

byla navýšena z prostředků MAS o 86 986,- Kč, celkem 14 601 321,- Kč
2. výzva MAS Pošumaví: zaregistrováno na SZIF dne  23. 6. 2009
Schváleno na SZIF 12 projektů v  částce 9 805 699,- Kč                          
Vyplacené dotace: 9 159 199,- Kč                                                                       (Dokončeno a vyúčtováno)
3. výzva MAS Pošumaví: zaregistrováno na SZIF dne 14. 10. 2009 
Schváleno na SZIF 7 projektů, částka k přidělení dotací  4 795 622,- Kč  
( = částka navýšená z prostředků MAS o 86 986,-Kč)                                                                                         
Vyplacené dotace: 4 565 578,- Kč                                                                       (Dokončeno a vyúčtováno)

Rok 2010 / Alokace 16 250 612,- Kč
4. výzva MAS Pošumaví: zaregistrováno na SZIF dne 14. 6. 2010
Schváleno  na SZIF 12 vybraných projektů v částce 10 799 097,- Kč    (Probíhá administrace a vyúčtování)
5. výzva MAS Pošumaví: zaregistrováno na SZIF 27. 10. 2010 7 projektů v částce 5 805 367,- Kč, aloka-
ce však činí 5 451 515,- (bylo upraveno Změnovým hlášením)
                                                                                 (Probíhá realizace projektů, administrace a vyúčtování)

Rok 2011 / Alokace 11 287 808,- Kč
6. výzva MAS Pošumaví: zaregistrováno na SZIF dne 23. 6. 2011 10 projektů v částce 6 503 905,- Kč
Schváleno SZIF 9 projektů v částce 5 480 997,- Kč

                                       /Probíhá uzavírání smluv žadatelů na RO SZIF, realizace projektů, administrace/
7. výzva MAS Pošumaví:  vyhlášená  21. 7. 2011, alokace:  4 783 903,- Kč
Zaregistrováno na SZIF  25. 10. 2011 11 projektů v částce 4 777 323,-Kč
                                                                                                        (Probíhá administrativní kontrola na SZIF)

Rok 2012 / Předpokládaná alokace 11 535 666,- Kč
                                                                                                                               (Zveřejněno na www.szif.cz)

Finanční prostředky, které nebyly vyčerpány, pro-
tože žadatelé nakonec realizovali své projekty s men-
šími náklady oproti předpokládaným v projektu, jsou 
převáděny do dalších výzev. Z uvedených přehledů 
vyplývá, že od roku 2004 do konce roku 2011 byly na 
území působnosti MAS Pošumaví, z.s.p.o., podpoře-
ny projektové žádosti za více než 61 milionů korun.

Mimo to se Místní akční skupina Pošumaví, z.s.p.o., 
podílela na celé řadě dalších vlastních projektů, které 
byly zaměřeny především na mapování lokálních pa-
mátek a zajímavostí i na podporu cestovního ruchu. 

Veškeré informace o činnosti Místní akční skupi-
ny Pošumaví, z.s.p.o., jsou průběžně zveřejňovány na 
internetových stránkách www.posumavi.jz.cz. Zde je 
možno se seznámit i s jednotlivými fichemi, ve kte-
rých je uvedeno, jaké aktivity jsou podporovány a jak 
jsou předložené projekty bodovány. Zároveň jsou zde 
jednotlivé dokončené projekty k dispozici jako příklady 
dobré praxe na kartách ve formátu PDF, aby sloužily 
jako inspirace i pro případné další zájemce o podpo-
ru z Programu rozvoje venkova. Zájemcům o podrob-
nější informace jsou k dispozici i pracovníci sekretari-
átu Místní akční skupiny Pošumaví, z.s.p.o., v kance-
lářích ve Švihově a Klatovech.

Jeden z realizovaných úspěšných projektů - Hasičská 
zbrojnice a společenské centrum Hejná.
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Dámy a pánové, 
strhněme tu zeď

Dne 3. listopadu byl v hotelu Central v Klato-
vech zahájen projekt „Dámy a pánové, strhně-
me tu zeď“ realizovaný na území MAS Pošuma-
ví a v bavorském příhraničí. Projekt je spolufi-
nancován z programu přeshraniční spolupráce 
Cíl 3 Česká republika – Svobodný stát Bavor-
sko 2007 – 2013, Dispoziční fond. Partnerem 
je Touristisches Service Center GmbH z Rege-
nu. Cílem projektu je seznámit navzájem nejen 
podnikatele zabývající se bezprostředně ces-
tovním ruchem, ale i podnikatele, kteří mohou 
svými aktivitami podpořit toto odvětví, jako jsou 
výrobci a přímí prodejci regionálních produktů, 
provozovatelé různých volnočasových aktivit, 
neziskové organizace zabývající se historií, pří-
rodou či ochotnickým divadlem atd. 

Ze zahájení projektu Dámy a pánové, strhněme tu 
zeď v klatovském hotelu Centrál.

Mohu-li ohodnotit vzájemnou spolupráci s MAS 
Pošumaví v uplynulém roce, nemohu nezmínit se-
minář na téma: „Moudrým lidem škola nikdy nekon-
čí“. Krajané z Pošumaví i Železných hor se přije-
li do Senátu podělit o své zkušenosti s celoživot-
ním vzděláváním. Přijeli si povědět, jak funguje Ko-
munitní škola ve Švihově, vesnická škola v Boleši-
nech, Klub důchodců v Klatovech. Jak se vzdělá-
vají senioři v Sušici i Pošumaví, co může návštěv-
níkům nabídnout městská knihovna v Heřmanově 
Městci.

To byl jen malý výčet témat, nad kterými se sešli 
na půdě jedné z komor Parlamentu ČR návštěvníci 
a posluchači. Přijeli z území dvou Místních akčních 
skupin a občané z obvodu dvou senátních obvodů, 
toho mého, Domažlice - Klatovy a východočeského 
železnohorského, který zastupuje můj senátní ko-
lega Petr Pithart. Společně o přestávce také ochut-
nali vynikající ořechové rohlíčky přivezené ze su-
šické firmy ZKD Sušice, které byly ohodnoceny ve 
své kategorii nejlepší regionální potravinou Plzeň-
ského kraje. Soutěž se stala díky zájmu a podpoře 
Plzeňského kraje a nezměrné aktivitě MAS Pošu-
maví prestižní soutěží v rámci našeho kraje. 

A protože se zmiňuji o soutěži nejlepších a nej-
chutnějších regionálních potravin Plzeňského kra-
je, ráda bych Vám raději než „politická moudra“ pře-
dala jeden vánoční recept mé babičky, jehož zákla-
dem je také jeden regionální produkt. Je to recept 
na švestkovou omáčku, na které si kromě členů mé 
rodiny pochutnává každoročně i moje sousedka.

Švestková omáčka: 1 kg sušených švestek (nej-
lépe domácích), celou skořici, hřebíček, kousek va-
nilky, 2 vanilkové cukry, 20 dkg rozinek namoče-
ných v rumu, několik sušených fíků, 10 dkg vlaš-
ských ořechů, 1 tabulku perníku na strouhání, kelí-
mek švestkových povidel. 

Postup: sušené švestky vaříme v cca 3 - 4 lit-
rech vody s celou skořicí, kouskem vanilky a ně-
kolika zrnky hřebíčku. Jakmile jsou švestky roz-
měklé, přidáme vanilkové cukry, rozinky namočené  
v rumu, na kousky nakrájené vlašské ořechy a ješ-
tě chvíli vaříme. Před závěrem vaření přidáme vět-
ší kelímek povidel a zahustíme strouhaným perní-
kem. Podle chuti můžeme ještě přisladit. Omáčka 
by měla mít hustější konzistenci. Omáčku jíme stu-
denou a jako přílohu vřele doporučuji doma peče-
nou vánočku.

Přeji Vám dobrou chuť a všem čtenářům Zpra-
vodaje MAS Pošumaví hodně nových nápadů, ná-
mětů a plánů pro začínající rok 2012.

Jiřina Rippelová, senátorka PČR

Spolupráce MAS
na půdě Senátu

Na účastníky workshopu čekala velmi zajíma-
vá témata, která jim přednášeli odborníci z ob-
lasti cestovního ruchu a potravinářství. Na úvod 
workshopu vystoupil PaedDr. Václav Petrus, 
předseda MAS Pošumaví, který přítomné přiví-
tal a po něm se ujal slova Ing. Ivo Šašek, CSc., 
který účastníkům blíže představil tento projekt. 
Velký zájem vzbudila svou prezentací Simona 
Fink z partnerského Touristisches Service Cen-
ter z Regenu, která přítomným představila zážit-
kovou turistiku v příhraničí. Vedoucí odboru ces-
tovního ruchu Krajského úřadu Plzeňského kra-
je, Ilona Šnebergerová, seznámila podnikatele  
s aktualitami z Plzeňského kraje a dotačními 
možnostmi v oblasti cestovního ruchu pro rok 
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Novoroční rekapitulace
Milí čtenáři, když jsem byl požádán o malé za-

myšlení nad uplynulým rokem, vzpomněl jsem si ne-
jen na celou řadu příjemně prožitých chvil na růz-
ných akcích pořádaných MAS Pošumaví, ale také 
na jiná stejně zajímavá setkání s lidmi, kteří v na-
šem regionu žijí a které v Parlamentu České repub-
liky zastupuji. 

Pro ně tvoříme zákony. Jsou leckdy nedokonalé, 
možná i nelogické, ale alespoň za sebe mohu s klid-
ným svědomím prohlásit, že se nad jejich tvorbou 
vždy snažím diskutovat s lidmi, jichž se v konečném 
důsledku budou týkat. To jsou například starostové, 
kteří zvláště koncem roku velice intenzivně prosazo-
vali změnu zákona o rozpočtovém určení daní. Cel-
kem logicky si přejí, aby se zákon změnil tak, aby do 
obecních pokladen malých obcí putovalo z vybra-
ných daní více peněz. Chtěl bych prostřednictvím 
Zpravodaje ujistit všechny starosty, s nimiž se ostat-
ně pravidelně v rámci svých poslaneckých dnů velmi 
často a rád potkávám, že můj názor na nutnost po-
sílení rozpočtů obcí je neměnný. Zůstává stejný i ve 
chvíli, kdy se z tohoto tématu stalo politikum, které 
využívá určitá skupina lidí pro své zviditelnění. Jestli 
to však pomůže dobré věci, jsem i pro tento způsob 
veřejné komunikace.

Jsem dlouholetým platícím členem Spolku pro 
obnovu venkova, dlouholetým předsedou parla-
mentního podvýboru pro rozvoj venkova, své jsem 
si odpracoval i v rámci soutěže Vesnice roku a do-
tačních programů rozvoje venkova. A nejen z titulu 
těchto svých pozic se během své práce vždy snažím 
prosazovat zájmy především těch nejmenších obcí 
a jejich obyvatel. Sám žiji v malém městě a dobře 
vím, jak je složité obecní rozpočet sestavit. 

Ing. Jiří Papež.

2012. Po přestávce se o své zkušenostmi s far-
mářskými trhy a prodejem ze dvora podělil MVDr. 
Richard Bílý, ředitel státní veterinární správy  
Plzeňského kraje. Problematikou regionálních 
potravin z hlediska Státní zemědělské a potravi-
nářské inspekce se zabýval Ing. Václav Novák, 
vedoucí odboru kontroly. A na závěr představil 
Ing. Michal Arnošt z MAS svatého Jana z Nepo-
muku podnikatelské nápady a zážitkovou turis-
tiku na území našich sousedů. Během worksho-
pu probíhala živá diskuse podnikatelů s před-
nášejícími, kteří do ní přispívali svými názory  
a zkušenostmi. 

Markéta Janotová, Kamil Pikhart a Karel Jungvirth na 
zahájení projektu Dámy a pánové, strhněme tu zeď.

Exkurze do Bavorska
V rámci projektu „Dámy a pánové, strhněme 

tu zeď“ se 22. listopadu uskutečnila exkurze po 
zajímavých podnikatelských projektech v ob-
lasti cestovního ruchu v Bavorsku. Exkurzi pro 
nás připravila Simona Fink z partnerského Tou-
ristisches Service Center z Regenu. Účastníci 
byli převážně podnikatelé provozující ubytovací 
a stravovací služby, ale také podnikatelé zabý-
vající se volnočasovými aktivitami s návazností 
na cestovní ruch. První zastávka nás čekala na 
koňském statku Tausendbachl nedaleko Zwie-
selu. Majitelé statku se specializují na zážitko-
vou turistiku a ustájení a výcvik koní. Rodiny  
s dětmi si zde užijí krásnou dovolenou na farmě, 
obklopeni zvířátky a zábavou. Majitelé provozu-
jí také dětské tábory zaměřené na jízdu na ko-
ních. Dalším cílem naší cesty se stal statek Fe-
rienhof – Ellerbeck v Langdorfu. Tato farma byla 
velmi speciální, protože kromě venkovské turis-
tiky je zaměřena na léčitelství. Na farmě se na-
chází 3 velmi silné energetické body, které po-
máhají lidem k uzdravení a jsou silově srovna-
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telná např. s Lourdami. Paní majitelka také pro-
vozuje duchovní léčitelství a odstraňuje v člo-
věku zažité bloky. Po této návštěvě nás čekal 
Kemping a Hotel Schnitzmühle ve Viechtachu. 
Toto místo je velmi navštěvované a vyhlášené 
svojí výtečnou kuchyní. Kromě velmi originální-
ho ubytování mohou návštěvníci využít wellness 
služeb a užít si velké množství netradičních 
akcí. Schnitzmühle se zaměřuje také na firem-
ní akce, nabízí prostory pro školení s možností 
akčního programu zvaného Laboratoř. Posled-
ní zastávkou na naší cestě byla sklárna JOS-
KA v Bodenmaisu, kde si mohli účastníci exkur-
ze prohlédnout nádherné výrobky této sklárny, 
ale i shlédnout výrobu předmětů nebo broušení 
skla. Exkurze do Bavorska se účastníkům líbila 
a byla pro ně inspirací. Projekt „Dámy a pánové, 
strhněme tu zeď“, ale ještě nekončí, nyní nás 
čeká návštěva bavorských provozovatelů ces-
tovního ruchu u nás v Pošumaví, trh regionál-
ních produktů a závěrečný workshop. Fotogra-
fie z exkurze si můžete prohlédnout na strán-
kách MAS Pošumaví www.posumavi.jz.cz nebo 
na facebooku. 

Další informace o projektu podá Bc. Marké-
ta Janotová v kanceláři MAS Pošumaví ve Švi-
hově, na mob.: 774 411 097, tel.: 376 387 717, 
nebo na e-mailu: janotova@posumavi.jz.cz. 

Ve sněmovně jsem vždy podporoval a budu pod-
porovat takové návrhy, které povedou ke zkvalitně-
ní života občanů českého venkova. Budu také rád, 
když mi v této snaze kdokoliv pomůže.

Pravidelně se setkávám se zemědělci i výrobci 
potravin v našem regionu. Společně řešíme problé-
my, s nimiž se potýkají. Ať už je to nedostatek do-
tačních prostředků, přebujelá administrativa či přís-
né hygienické a veterinární předpisy. V této věci se 
v roce 2011 velmi podařilo. Zvláště nový veterinár-
ní zákon, který vešel v platnost 1. 1. 2012, bude vý-
znamným ulehčením všem, kteří se rozhodnou sami 
vyrábět regionální potraviny a prodávat je ve svém 
okolí či na farmářských trzích. Na tomto místě pat-
ří veliké poděkování všem spolupracovníkům MAS 
Pošumaví, kteří spoluorganizovali soutěž o nejlepší 
regionální potraviny Plzeňského kraje a pak v rám-
ci velmi úspěšných krajských dožínek předvedli tyto 
úspěšné produkty veřejnosti. Právě výroba regionál-
ních produktů má budoucnost a je jedním z důle-
žitých prvků v rozvoji celého kraje. Stát na podpo-
ru myslí a tak jsme i pro rok 2012 vyčlenili ve stát-
ním rozpočtu 50 milionů korun na podporu regionál-
ních potravin.

Na jednu významnou akci v roce 2012 bych rád 
upozornil již v tuto dobu. Do našeho regionu se po-
dařilo dostat akci minimálně celorepublikového vý-
znamu. 29. září 2012 se v Klatovech uskuteční Mis-
trovství České republiky v orbě. To je příležitost, jak 
celé Pošumaví zviditelnit a využít k propagaci. Tuto 
akci, která se koná každý rok na jiném místě naše-
ho státu, navštěvují tisíce lidí. Pojďme jim udělat pří-
jemné prostředí, nabídnout výborné místní potravi-
nářské výrobky i další speciality. Oni se pak rádi bu-
dou vracet. To může být pro celý region velmi vý-
znamné a důležité.

Rok, do něhož vstupujeme, bude složitý, dopa-
dy evropských i globálních ekonomických problé-
mů dnes neumíme přesně odhadnout, ale s velkou 
pravděpodobností se dotknou nás všech.  

Proto bych rád popřál všem obyvatelům regionu 
Pošumaví především hodně štěstí, dostatek poho-
dy, co nejméně otravování ze strany státu a k tomu 
všemu pak především pevné zdraví.

  Ing. Jiří Papež,
poslanec PS PČR

Účastníci exkurze do Bavorska.
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V  letošním roce proběhl druhý ročník soutěže 
„Regionální potravina“. Ve spolupráci Místní akč-
ní skupiny Pošumaví a Krajského úřadu Plzeňské-
ho kraje se poprvé v roce 2011 v polovině června 
uskutečnil na nádvoří úřadu „Festival regionálních 
potravin“, na kterém byly vyhlášeny výsledky soutě-
že. Ceny výhercům letošního ročníku předali členo-
vé Rady Plzeňského kraje v čele s  hejtmanem Mila-
nem Chovancem. 

Značku Regionální potravina získaly Přešínský 
špekáček a klobása  z  řeznictví a uzenářství Herejk, 
přírodní sýr a kysané mléko z minimlékárny Joma, 
Víkendový chléb z pekárny PEKO, oříškový rohlí-
ček ze Západočeského konzumního družstva Suši-
ce, Purkmistr - tmavý ležák 12°, kysané zelí Josefa 
Krůse a tolstolobik uzený porcovaný ze Zpracovny 
ryb Klatovy. Vítězové si převzali certifikát a mohou 
používat u vítězného výrobku po čtyři roky označení 

Podpora MAS na území 
Plzeňského kraje

Podpora činnosti místních akčních skupin 
(MAS) ze strany Plzeňského kraje vzešla z dlou-
hodobé spolupráce zástupců MAS s působností 
v Plzeňském kraji s Odborem regionálního roz-
voje Krajského úřadu Plzeňského kraje, Spol-
kem pro obnovu venkova PK a z jednání zástup-
ců MAS s Ivo Grünerem, náměstkem hejtmana 
pro oblasti regionálního rozvoje, fondů EU a in-
formatiky. I v roce 2011 Plzeňský kraj podpořil 
činnost a chod MAS ve formě neinvestičních do-
tací v celkové finanční alokaci 1 800 000,- Kč.

Všechny MAS, které již dnes téměř zcela po-
krývají území celého Plzeňského kraje, jsou dob-

ře fungujícími subjekty, většina z nich je vysoce 
hodnocena i v rámci ČR. Výjimkou není ani Míst-
ní akční skupina Pošumaví, která v tomto roce 
obdržela dotaci ve výši 265 000,- Kč. Finanční 
prostředky jsou určeny zejména na podporu čin-
nosti a chodu MAS, například na pořádání akcí 
MAS, přípravu a zpracování koncepčních a stra-
tegických dokumentů, konzultační a poraden-
skou činnost, provozní náklady apod., popř. na 
podporu vlastních grantových programů MAS. 

V případě dostatku finančních prostředků 
bude Plzeňský kraj i nadále podporovat činnost 
všech MAS na území PK.

Mgr. Jana Janovská, 
ved. odd. mediální komunikace, vnějších 

vztahů a marketingu krajského úřadu 
Plzeňského kraje

Regionální potravina Plzeňského kraje 2011
„Regionální potravina Plzeňského kraje“ a jsou uve-
deni v samostatném katalogu, který je součástí pro-
pagace soutěže a je distribuován na regionálních 
akcích a akcích ministerstva zemědělství. Všechny 
oceněné výrobky mohli návštěvníci festivalu ochut-
nat i zakoupit ihned po vyhlášení.

Plzeňský kraj se snaží podporovat regionální vý-
robce a společnosti. Na svých akcích jim umožňu-
je prezentaci a prodej. Regionální potraviny moh-
li ochutnat a zakoupit například návštěvníci prvních 
Dožínek s Plzeňským krajem, které se uskutečnily 
17. září 2011 v Chanovicích. Představitelé Plzeňské-
ho kraje si regionální potraviny zvolili i jako dárky pro 
zahraniční delegace a významné hosty, které regio-
nální produkty vždy potěší.      Mgr. Jana JanovskáFestival regionálních potravin.

Dožínky s Plzeňským krajem v Chanovicích: starosta 
Chanovic Petr Klásek (vlevo) a hejtman Plzeňského kra-
je Bc. Milan Chovanec.
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Semináře v Senátu se zúčastnila i řada lidí z Klatovska.

Seminář o celoživotním vzdělávání s názvem 
„Moudrým lidem škola nikdy nekončí“, jehož součás-
tí je i vzdělávání seniorů, uspořádaly Místní akční sku-
pina Pošumaví, z.s.p.o., a MAS Železnohorský region 
pod patronací místopředsedy senátu pana doc. JUDr. 
Petra Pitharta  v pondělí 17. října ve Frýdlantském sa-
lonku Senátu České republiky. Účelem semináře byla 
výměna dobrých zkušeností v oblasti vzdělávání do-
spělých a doprovodných aktivit připravovaných pro ob-
čany na území působnosti Místní akční skupiny Pošu-
maví a Místní akční skupiny Železnobrodský region.  

Na semináři byli přítomni představitelé MAS, jed-
notlivých spolupracujících organizací z regionů a též 
zástupci seniorů. Zastoupena byla též Jihočeská uni-
verzita v Českých Budějovicích a Česká zeměděl-
ská univerzita v Praze, Provozně ekonomická fakul-
ta, jako nositelka distančního (dálkového) vzdělává-
ní v Klatovech pro občany v produktivním věku a Vir-
tuální Univerzity třetího věku - vzdělávání pro senio-
ry v regionech.

Úvodem všechny přítomné pozdravila paní JUDr. 
Jiřina Rippelová, senátorka v Plzeňském kraji. Vý-
znam celoživotního vzdělávání podtrhl pan doc. JUDr. 
Petr Pithart, senátor v Pardubickém kraji  a o základ-
ních zásadách vzdělávání v regionech všechny pří-
tomné seznámila paní Mgr. Monika Měšťanová, ve-
doucí oddělení vyššího odborného a dalšího vzdě-
lávání Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy 
České republiky.     

O poznatcích a obecných přínosech Virtuální Uni-
verzity třetího věku (VU3V) pro seniory v regionech 
pohovořil garant projektu, pan Ing. Jan Jarolímek, 
Ph.D. z Provozně ekonomické fakulty České ze-
mědělské univerzity v Praze. Vzhledem k tomu, že  
v obou regionech je VU3V zastoupena a přítomní 
hostující senioři jsou účastníky tohoto typu vzdělání, 
byla aktivita VU3V hodnocena velmi pozitivně a do-
poručena i dalším subjektům k realizaci. 

Pan PaedDr. Václav Petrus, předseda Místní akč-
ní skupiny (MAS) Pošumaví, starosta Města Švihov  
a zástupce Komunitní školy Švihov podtrhnul vý-
znamný faktor Komunitních škol jako centra aktivit 
a celoživotního vzdělávání na venkově. Uvedl dobré 
příklady aktivit, do kterých jsou zapojeni nejen obča-
né města, ale které též využívají občané malých ves-
nic v okruhu 10 kilometrů.

 Komunitní škola s odpolední výukou či aktivitou 
slouží k dalšímu vzdělávání mládeže, rodičů a široké 
veřejnosti v obci od 15 do (neomezeně) let. Jejím cí-
lem je reagovat na vzdělávací potřeby a zájmy obča-
nů a zapojovat je do života obce.  

Seminář Moudrým lidem 
škola nikdy nekončí v Senátu

V návaznosti na aktivity Komunitní školy předsta-
vila paní Věra Heřmánková, vedoucí Klubu senio-
rů v Klatovech, činnost pro již více jak 300 seniorů  
z Klatov a nejbližšího okolí. Již nedílnou součástí 
Klubu seniorů je též studium VU3V. 

Široké spektrum činnosti místních akčních skupin 
a jejich podporu v celoživotním vzdělávání občanů 
představil za MAS Pošumaví manažer pan Ing. Ivo 
Šašek, CSc., a za Železnohorský region manažerka 
paní Kateřina Korejtková.

Význam venkovské školy jako důležitého fakto-
ru celoživotního vzdělávání na venkově podtrhl pan 
Mgr. Michael Burianek, ředitel Základní školy Bole-
šiny.

O potřebnosti knihoven jako zdroji nevyčerpatel-
ného poznání a vědění byli přítomní seznámeni paní 
Marií Starou, vedoucí knihovny v Heřmanově Měst-
ci (okr. Chrudim).  

Celý seminář proběhl ve velmi příjemné atmosfé-
ře a v duchu citátu Diogena ze Sinópy: „Vzdělání při-
náší mladým lidem umírněnost, starým útěchu, chu-
dým bohatství a bohatým ozdobu.“  

Ing. Klára Nehodová,
Informační a poradenské centrum 

Provozně ekonomické fakulty 
České zemědělské univerzity v Praze
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Vernisáž výstavy 
fotografií Mirko Laníka
Městská knihovna Klatovy uspořádala výsta-

vu fotografií, která se uskutečnila k nedožitým  
70. narozeninám pana Mirko Laníka. Výstava pod 
názvem Příroda viděná očima Mirko Laníka se ko-
nala ve společenském sále Městské knihovny v Kla-
tovech od 8. září do 30. listopadu.

Na vernisáži výstavy vystoupil koncertní mistr 
České filharmonie Miroslav Vilímec (housle) a profe-
sorka konzervatoře v Plzni Jarmila Vlachová (akorde-
on). Veřejnost měla možnost se seznámit s dalšími 
aktivitami pana Mirko Laníka, který za svého života 
byl i aktivním členem Místní akční skupiny Pošumaví. 

Konference Region 
v rozvoji společnosti

Fakulta regionálního rozvoje a mezinárodních 
studií Mendelovy univerzity v Brně uspořádala  
13. října 2011 již třetí ročník mezinárodní vědecké 
konference Region v rozvoji společnosti. Vědecké 
konference se zúčastnili i zástupci Místní akční sku-
piny Pošumaví, z.s.p.o., v čele s předsedou PaedDr. 
Václavem Petrusem, který vystoupil na plenárním 
zasedání s referátem na téma Úloha místních samo-
správ v rozvoji mikroregionu Běleč. Zástupci Míst-
ní akční skupiny Pošumaví publikovali i ve sborní-
ku konference příspěvek věnovaný regionálním po-
travinám v Plzeňském kraji. Kromě toho měli účast-
níci konference možnost ochutnat i Krchlebské ko-
láče paní Konopíkové a Ořechové rohlíčky ze ZKD 
Sušice, které zástupci MAS Pošumaví na konferenci  
k ochutnání dovezli.

EX-Myslív je přehlídkou
kulinářského umění

V kulturním domě v Myslívě proběhl v sobotu 
15. října již 22. ročník výstavy a soutěže EX-Mys-
lív 2011. Soutěžilo se v osmi kategoriích - vepřové 
maso, drůbež, zvěřina, ryby, studená kuchyně, ovo-
ce a zelenina, cukrářské výrobky a medové pečivo. 
Všichni návštěvníci mohli pomocí hlasovacího líst-
ku označit nejlepší výrobek a po vyhlášení soutěže 
proběhla tombola, ve které se kromě cen od spon-
zorů vylosovaly šťastným výhercům i všechny ex-
ponáty, které soutěžily. Jak je vidět z přiložených fo-
tografií, tak se celá akce těšila velkému zájmu veřej-
nosti a za některé kuchařské nápady místních ama-
térských kuchařek a kuchařů by se nemusely sty-
dět ani renomované restaurace. V rámci akce Míst-
ní akční skupina Pošumaví rovněž s velkým úspě-
chem představila některé výrobky od úspěšných 
účastníků soutěže Regionální potravina Plzeňské-
ho kraje 2011.

MAS Pošumaví 
na ITEPu 2011

Místní akční skupina Pošumaví, z.s.p.o., se i v le-
tošním roce představila na veletrhu cestovního ru-
chu ITEP 2011, který pořádal Plzeňský kraj ve dnech 
20. - 22. října. I v letošním roce měli návštěvníci ve-
letrhu cestovního ruchu ITEP možnost se seznámit 
s aktivitami Místní akční skupiny Pošumaví, z.s.p.o. 
Kromě podpory propagace regionálních potravin 
měli návštěvníci zájem i o tištěné Zpravodaje MAS 
Pošumaví a další materiály. Na veletrhu se předsta-
vila i celá řada spolupracujících partnerských orga-
nizací nebo firem z území působnosti MAS Pošu-
maví.Účastníci konference v Brně. 

Prezentace regionálních potravin na Ex Myslív.

Mozaika
podzimních akcí
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Setkání místních akčních 
skupin Plzeňského kraje

24. října se uskutečnilo další setkání místních 
akčních skupin Plzeňského kraje. Setkání se kona-
lo v novém hotelovém zařízení Integrované střed-
ní školy v Horšovském Týně, které bylo vybudová-
no na školním statku této školy v Horšově. Za Míst-
ní akční skupinu Pošumaví se jednání zúčastnili ma-
nažeři Radana a Ivo Šaškovi.

Modlitba za domov 
a 20 let svobody 

MAS Říčansko, o.p.s., uspořádala 28. října pod 
záštitou NS MAS ČR a ve spolupráci s Ekumenic-
kou radou církví ČR u příležitosti státního svátku 
další ročník akce Modlitba za domov. Z osobností 
záštitu nad akcí převzali: Arcibiskup pražský Mons. 
Dominik Duka, ministr kultury MUDr. Jiří Besser, 
hejtmanka Ústeckého kraje Jana Vaňhová a sta-
rosta Roudnice nad Labem Vladimír Urban. V le-
tošním roce bylo zvoleno téma „Svoboda je vol-
ba!?“ Tradiční akci, která se konaná již několik let 
v Krabčicích pod památnou horou Říp, předcházel 
v letošním roce seminář uspořádaný v předvečer 
státního svátku v Arcibiskupském paláci v Praze  
na Hradčanech. Po ukončení konference proběh-
lo v katedrále sv. Víta oratorium ke cti sv. Anežky 
České. 

Druhý den se konal tradiční happening v Krabči-
cích a na hoře Říp. Odpoledne ekumenická slavnos-
ti přenášená Českou televizí z kostela v Krabčicích. 
Zástupci MAS Pošumaví se aktivně zúčastnili obou 
dvou dnů Modlitby za domov.

Konference Venkov 2011
přinesla Prčickou výzvu
Ve dnech 14. - 16. listopadu se v Sedlčanech,  

v Sedlci - Prčici a na Monínci uskutečnil další ročník 
konference Venkov 2011. Výstupem z jednání v sek-
cích byla Prčická výzva. Venkov touto výzvou nabí-
zí vládě a Parlamentu ČR, že pokud dostane tyto 
peníze, bude schopen splnit adekvátní části cílů, ke 
kterým se Česká republika zaváže Evropské komisi, 
a to zejména konkurenceschopnost, snižování chu-
doby, snižování rizik klimatických změn a inovaci  
a vzdělávání. Venkovem se podle této definice ro-
zumí území obcí do 25 000 obyvatel, v nichž žije  
57 % populace ČR. Jednání konference Venkov se 
za MAS Pošumaví, z.s.p.o., zúčastnili manažeři Ra-
dana a Ivo Šaškovi, kteří se zapojili do práce v sekci 
Zemědělství a životní prostředí. Text Prčické výzvy je  
k dispozici na internetových stránkách MAS Pošu-
maví www.posumavi.jz.cz.

Tři akce podpořilo 
ministerstvo zemědělství

Místní akční skupina Pošumaví, z.s.p.o., na pod-
zim roku 2011 uspořádala tři akce, které podpoři-
lo ministerstvo zemědělství v rámci své marketin-
gové kampaně. Tyto akce byly zaměřeny na propa-
gaci aktivit, které do rezortu ministerstva zeměděl-
ství spadají, a které se týkají Plzeňského kraje. Prv-
ní z těchto aktivit byla zaměřena na osvětu týkají-
cí se pozemkových úprav a na propagaci regionál-
ních potravin. 

17. listopadu se ve spolupráci s obcí Boleši-
ny, Úhlavou o.p.s., bolešinskými sportovci a místní 
školou uskutečnilo setkání nazvané Bolešiny, ves  
v Pošumaví (viz foto na druhé straně obálky).

Termín celé akce nebyl zvolen náhodou. V Bo-
lešinech byla v tomto období ukončena první etapa 
komplexních pozemkových úprav.  

V Bolešinech se především díky aktivitě míst-
ního zastupitelstva podařilo v rámci této etapy 
komplexní pozemkové úpravy vybudovat celou 
řadu společných zařízení, která přešla do majet-
ku obce. Nejen místní občané, ale i návštěvníci z 
okolních obcí měli možnost vidět nové místní ko-
munikace, protierozní zařízení, vysázené nové ale-
je a další stavby nebo objekty. Během akce byly 
promítány obrázky z průběhu stavby. Slavnost-
ního přestřižení pásky se zúčastnili kromě sta-
rosty obce ing. Josefa Sommera i poslanec Bun-
destagu a starosta partnerské obce Weiding pan 
Karl Holmeier, radní Plzeňského kraje pan Ing. Arcibiskup Mons. Duka na semináři Modlitba za domov.
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Petr Smutný, ředitelka Krajské agentury pro ze-
mědělství a venkov paní Ing. Zdeňka Hauserová  
a další významní hosté. Pro dospělé přichystaly  
občerstvení (kromě místní restaurace) společnos-
ti, které se zúčastnily soutěže Regionální potravi-
na Plzeňského kraje 2011. Přítomní tak měli mož-
nost ochutnat pečené klobásy z řeznictví a uzenář-
ství Herejk, s.r.o., ořechové rohlíčky ze Západočes-
kého konzumního družstva Sušice nebo pivo z mi-
nipivovaru Belveder ze Železné Rudy. Mimo to pra-
covníci MAS Pošumaví a Úhlavy, o.p.s., přichysta-
li ochutnávku i dalších potravin, které se umístily 
v soutěži Regionální potravina. Pro milovníky jízdy 
na in-line bruslích byla místními sportovci přichys-
tána soutěž v jízdě na těchto bruslích po nových 
komunikacích a nejmenší si mohli vyzkoušet svo-
ji zručnost na sportovním nářadí, které přivezli pra-
covníci Úhlavy, o.p.s.

Další akce byla zaměřena na mléko a konala se 
v Plzni na prostranství Area Bory. 

landia a výrobky, které získaly ocenění Regionál-
ní potravina Plzeňského kraje, a v neposlední řadě  
i uzeniny a pečivo oceněných výrobců – Řeznictví  
a uzenářství Herejk, s.r.o., a PEKO Němečková, 
s.r.o. Jejich produkty měli zájemci možnost i zakou-

 Slavnosti představily 
výrobu mléka

Slavnosti mléka se uskutečnily 24. listopadu při 
příležitosti 1. výročí spuštění mlékomatů s šetrně 
pasterizovaným mlékem společnosti Milknatur, a.s., 
v Plzni. Šetrnou pasterací se rozumí proces tepelné-
ho ošetření mléka zahřátím na 72 až 75°C po dobu 
15 až 20 vteřin. Tato metoda zajišťuje naprostou hy-
gienickou bezpečnost a zachovává všechny smys-
lové vlastnosti mléka a všechny důležité a zdraví 
prospěšné výživové složky. Mléko tak lze hned kon-
zumovat i bez předešlého převaření. 

Akci Slavnosti mléka, která trvala od 12 do 17 ho-
din, navštívilo průběžně několik stovek Plzeňanů. 
Měli možnost ochutnat čerstvé mléko Milknatur, kte-
ré nabízejí plzeňské mlékomaty, a to včetně mléč-
ných příchutí, dále jogurty regionálního výrobce Hol-

Plzeňské Slavnosti mléka - simulátor dojení krávy.

pit. Pro děti, ale i dospělé 
byl největší atrakcí simulá-
tor dojení krávy. Akce při-
spěla i k povědomí měst-
ských obyvatel, jak se dojí 

a ošetřuje mléko, protože po celou dobu byla modero-
vána a doprovodné slovo bylo zaměřeno především 
na výrobu mléka a jeho následné zpracování. Záro-
veň byla i propagována soutěž Regionální potravina  
Plzeňského kraje a její účastníci. 

Plzeňské farmářské trhy
návštěvníky zaujaly

Plzeňské farmářské trhy, které se v rámci různých 
hodnocení umísťují na čelních místech, pořádá ob-
čanské sdružení ENVIC. O jejich úspěšnosti svědčí i 
skutečnost, že ač se konají každých 14 dnů, tak jsou 
hojně navštěvovány nejen občany Plzně, ale i širo-
kého okolí. Rovněž prodejci mají o účast na těchto 
trzích velký zájem a většina prodejních míst je do-
předu vyprodána. Místní akční skupina Pošumaví, 
z.s.p.o., a Úhlava, o.p.s., spolupracují se sdružením 
Envic i na dalších projektech týkajících se potravin, 
takže tato společná akce byla logickým zakončením 
letošní aktivity podpořené ministerstvem zeměděl-
ství. V rámci Farmářských trhů konaných 26. 11. na 
tradičním prostranství u hotelu Gondola v Plzni před-
stavil známý kuchař Martin Havlík, co všechno lze  
v kuchyni jednoduchou úpravou připravit z regionál-
ních potravin. Návštěvníci trhů měli možnost si vy-
brané potraviny, které se zúčastnily soutěže Regio-
nální potravina Plzeňského kraje nejen zakoupit, ale 
i ochutnat pokrmy z nich připravené. Kuchař Martin 
Havlík z vítězných regionálních potravin uvařil Jem-
nou pěnu z uzeného klatovského tolstolobika s pří-
rodním sýrem na víkendovém chlebu nebo Sme-
tanovou zelňačku s přešínskou klobásou a zelím  
z Domažliček. Návštěvníci byli nadšeni i z delikát-
ních Přešínských špekáčků na tmavém pivu Purk-
mistr s víkendovým chlebem. 

Ve stánku MAS Pošumaví a Úhlavy, o.p.s.,  
administrátorů soutěže o nejlepší regionální potravi-
ny, bylo možné ochutnat všechny vítězné regionál-
ní potraviny ročníku 2011. K dispozici byly i anket-
ní lístky, na kterých ochutnávající potraviny hodnoti-
li. Anketní lístky byly slosovány a 6 výherců získalo 
předplatné deníku MF DNES a koše plné regionál-
ních potravin.



František Machník a jeho doba

Zabijačkové hody na klatovském náměstí

Střední škola zemědělská a potravinářská v Klatovech ve spolupráci s městem Klatovy s Klubem přátel 
Klatovska a za podpory MAS Pošumaví uspořádala 6. října 2011 v Klatovech dvě přednášky na téma Franti-
šek Machník a jeho doba. František Machník byl ředitelem zemědělské školy v Klatovech, ministrem národní 
obrany, poslancem Národního shromáždění a publicistou.Trvale se zapsal nejen do historie školy, ale i měs-
ta Klatovy. Bohužel dnes je jméno Františka Machníka téměř neznámé. Jeden z nejvýznamnějších ministrů 
obrany, vězeň nacismu, poválečné hry na demokracii i komunismu, pronásledovaný bolševiky skoro až do 
konce života, zemřel v ústraní a zapomenutí. A dodnes se o něm téměř nemluví. Snad jen v některých lidech 
přežívají vzpomínky na dobu, kdy byl Machník v Klatovech ředitelem a na jeho „ducha“ v dnešní škole. Na Ko-
linecku pak pamětníci vzpomínají na tzv. Machníkovu silnici. Život Františka Machníka ve vztahu k době, ve 
které žil, přítomným v poutavé přednášce přiblížil Mgr. Lukáš Kopecký. V předsálí společenského sálu Střed-
ní školy zemědělské a potravinářské v Klatovech byla zároveň Františku Machníkovi odhalena pamětní des-
ka. Desku odhalila Machníkova vnučka Jana Sehnalová a vnučka jeho bratra Jana Marie Kutová.                 

V sobotu 22. října uspořádala společnost MASO-WEST, s.r.o., již tradiční zabijačkové hody na náměstí  
v Klatovech. I v letošním roce měli návštěvníci této akce možnost se seznámit s odborně komentovanou vý-
robou jednotlivých zabijačkových produktů, počínaje polévkou, přes výrobu jitrnic, jelítek, ovaru až po tlačen-
ku. Oproti minulým letům přizvala společnost MASO-WEST, s.r.o., ke spolupořádání akce další partnery a to 
kromě Města Klatovy i Úhlavu, o.p.s., Místní akční skupinu Pošumaví, z.s.p.o., a Úřad pro zemědělství, les-
nictví a potraviny v Chamu. Díky tomu měli návštěvníci možnost ochutnat nejen další potravinářské výrobky, 
ale i zakoupit celou škálu rybích výrobků ze Zpracovny ryb Klatovy, a.s., nebo velmi oblíbené ořechové rohlíč-
ky ze Západočeského konzumního družstva Sušice. Z bavorské strany bylo možno koupit chléb a další peči-
vo, které dovezli zástupci tamního farmářského obchodu nacházejícího se nedaleko Chamu.
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